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معاون وزیر اقتصاد:

۶۸ درصد قوانین مانع تولید و 
صادرات است 

مقررات  هیئت  ودبیر  اقتصاد  وزیر  معاون 
کشور  قوانین  درصد   ۶۸ اینکه  بیان  با  زدایی 
مسئولان  گفت:  است،  صادرات  و  تولید  مانع 
و  مدیریت  بحث  در  زدایی  مقررات  بخش 
فرایندهای کسب و کار با یکدیگر تعارف دارند. 
به گزارش صدا و سیما،  محمدعلی دهقان 
دهنوی، دبیر هیئت مقررات زدایی در گفتگو با 
تیتر امشب شبکه خبر گفت: در آخرین گزارش 
بانک جهانی که هفته گذشته منتشر شد ایران 
با یک پله صعود در رتبه ۱۲۷ شاخص جهانی 

بهبود فضای کسب و کار قرار دارد.
وی با بیان اینکه این میزان پیشرفت شاید 
قابل توجه به نظر نیاید، ادامه داد: با توجه به 
اینکه بعد از ۴ سال تنزل به بهبود رسیده ایم 
و همچنین با توجه به جنگ اقتصادی که طی 
گریبان  به  دست  آن  با  کشور  گذشته  یکسال 
رشد  میزان  این  از  جهانی  بانک  ارزیابی  است 

امیدوار کننده به نظر می رسد.
مقررات  وضع  اینکه  به  اشاره  با  دهنوی   
مبتنی بر قانون است، گفت: قانون های تشکیل 
وزارتخانه ها مبنای اصلی وضع مقررات هستند 
وزارتخانه  و  وزیر  برای  ها  قانون  این  در  و 
اختیاراتی وضع شده که براساس این اختیارات 
گاهی  اما  کند.  وضع  مقرراتی  تواند  می  وزیر 
اوقات این قوانین در سطح اختیارات وزارتخانه 
نیست که این مقررات بصورت پیش نویس در 

هیئت وزیران مطرح و تصویب می شود.
بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معادن و 
اینکه  بیان  با  بازرگانی هم  اتاق  صنایع معدنی 
کشور   ۱۹۰ بین  در  کشور  ای  پله  یک  ارتقاء 
تا  سه  از  پس  گفت:  نیست،  خوبی  شاخص 
چهار سال در رتبه بندی بانک جهانی به ۱۲۷ 
رسیده ایم و این شاخص خیلی خوبی نیست. 
ما باید فضا را در داخل کشور برای رونق تولید 

و فعالیت اقتصادی مهیا کنیم.
وی بعنوان نماینده بخش خصوصی با بیان 
کم  مختلف  بخشنامه های  تعداد  صدور  اینکه 
شده است، افزود: تعداد بخشنامه ها از ۲۳۸ در 
شش ماهه نخست ۹۷ به ۱۲۱ بخشنامه رسیده 
است. زمانی بود که روزی چند بخشنامه صادر 
می شد که به تولید و تجارت آسیب می رساند. 
با بخش  بدون مشورت  ما هنوز شاهدیم  البته 

خصوصی یک شبه بخشنامه صادر می شود.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
گذاری ها  سیاست  اینکه  بیان  با  بازرگانی  اتاق 
باید فعالیت اقتصادی را تسهیل ببخشد، گفت: 
انجام  مجلس  مصوب  قوانین  از  که  پایشی  در 
تولید  مانع  شده  وضع  قوانین  درصد   ۶۸ شده 
فعالیت  درصد   ۳۲ تنها  و  است  صادرات  و 

اقتصادی را تسهیل کرده است.
باید  مرکزی  بانک  اینکه  بیان  با  شکوری 
ارز را به کشور برگرداند، افزود: چه دلیلی وجود 
دارد که فعالیت تولید و تجارت ارز ۴ هزار ۲۰۰ 
تومانی را به دولت بدهد و خود تجهیزات مورد 
نیازش را با سه برابر قیمت ارز مصوب وارد کند.
حمایت  ویژه  کمیسیون  رئیس  فولادگر، 
بهبود  قانون  اینکه  به  اشاره  با  کننده  تولید  از 
فضای کسب و کار قانون راهگشایی است؛ گفت: 
بیشترین مشکلات در بحث تولید و رونق کسب 
و کار از ناحیه عوامل محیطی و بیرونی حاکم 
بر کسب و کار است و بخشی دیگر نیز از جانب 
سوی  از  هم  دیگری  بخش  و  دولتی  نهادهای 
است.  این حوزه  و صاحبنظران  تولیدکنندگان 
سیفی، دبیرکل کانون عالی کارفرمایان با بیان 
اینکه مسئولان بخش مقررات زدایی در بحث 
یکدیگر  با  کار  و  کسب  فرایندهای  و  مدیریت 
تعارف دارند و به این مساله کمتر بصورت واقع 
بینانه نگاه می کنند گفت: تا زمانی که رویکرد 
هیچ  نباشد  روز  به  مدیریتی  مسائل  به  نگاه  و 

خروجی مثبتی را نباید متصور باشیم.
این  در  ضعف  اصلی  دلیل  ادامه  در  وی 
مدیریت  ساختار  در  غلط  چیدمان  را  بخش 

پروژه عنوان کرد .

دبیرکل اتاق تعاون ایران مطرح کرد

اشتغال بخش تعاون، کم 
هزینه تر و پایدارتر

پیگیری ها  از  ایران  تعاون  اتاق  دبیرکل 
خبر  تعاون  توسعه  بانک  سرمایه  افزایش  برای 
داد و گفت: اشتغال در بخش تعاون کم هزینه تر 

و پایدار از سایر بخش های اقتصادی است.
بالای  ظرفیت  به    ، عبدالهی  بهمن 
و  اشاره  کشور  اقتصاد  چرخه  در  تعاون  بخش 
ایجاد  هزینه  حاضر  حال  در  کرد:  خاطرنشان 
و  پایداری  و  پایین  تعاونی  بخش  در  شغل 
این  از  است،  بخش ها  سایر  از  بیشتر  آن  دوام 
به  باید  بیکاری در کشور  برای حل مشکل  رو 
سمت ایجاد اشتغال پایدار و کم هزینه برویم. 
وی بانک توسعه تعاون را بانک تخصصی بخش 
در  بانک  اولیه  سرمایه  گفت:  و  دانست  تعاون 
با  ولی  بود  تومان  میلیارد   ۵۰۰ کار  ابتدای 
ثابت  همچنان  سرمایه  این  سال ها  گذشت 
پیگیری  با  اما  است  نداشته  افزایشی  و  مانده 
بانک  سرمایه  است  قرار  گرفته  صورت  های 
تا  کند  پیدا  افزایش  تومان  میلیارد   ۱۰۰۰ به 
تعاونگران  تسهیلات  پاسخگوی  طریق  این  از 
تعاون  اتاق  باشد.دبیرکل  تولیدی  بخش های  و 
روی  سودآوری  به  بانک ها  اینکه  بیان  با  ایران 
تولید  قبال  در  باید  که  وظیفه ای  از  و  آورده 
داشته باشند دور شده اند، ابراز امیدواری کرد: 
نظام بانکی کشور در چند سال آینده به ساختار 
مناسبی برسد.عبدالهی درباره واگذاری سازمان 
تعاون روستایی به بخش خصوصی ابراز عقیده 
کرد و گفت: به دلیل موازی   کاری ها در بخش 
تعاون قرار است سازمان تعاون روستایی توسط 
هیات واگذاری به بخش خصوصی واگذار شود. 
البته تلاش ما این است که این سازمان را به 
این طریق موازی   از  تا  اتحادیه ها واگذار کنیم 

کاری ها در بخش تعاون از بین برود.

4/5 میلیارد دلار پروژه جدید 
معدنی در مدار تولید 

و  توسعه  سازمان  ریزی  برنامه  براساس 
نوسازی معادن وصنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، 
قرار  تولید  مدار  در  که  طرح هایی  ارزش  امسال 
می گیرند به ۴.۵ میلیارد دلار می رسد که نقش 
بسزایی در رشد و توسعه بخش معدن وصنایع 
آماری  اطلاعات  ترین  تازه  برپایه  دارد.   معدنی 
به  جنوب  آلومینیوم  طرح  ایمیدرو،  سازمان 
عنوان بزرگترین کارخانه تولید شمش آلومینیوم 
همچنین  پارسیان،  اقتصادی  ویژه  منطقه  در 
احیای  های  کارخانه  پارسیان،  بندر  نخست  فاز 
مستقیم قائنات )خراسان جنوبی( و بافت )کرمان( 
به همراه آلمومینیوم جاجرم )خراسان شمالی( در 
امسال محسوب می  افتتاحیه  پروژه های  شمار 
شوند آلومینیوم جاجرم در مرحله نخست با هدف 
۴۰ هزار تن شمش آلومینیوم با سرمایه گذاری 
۱۳۱ میلیون دلار ، اشتغال مستقیم ۶۰۰ نفر و 
یکهزار و ۸۰۰ نفر غیر مستقیم از جمله این طرح 
ها محسوب می شود. فولاد استانی بافت - واحد 
تولید ۸۰۰ هزار تن آهن  برای  احیای مستقیم 
اسفنجی با ۱۳۴ میلیون دلار سرمایه گذاری و 
اشتغال مستقیم ۲۳۰ نفر و ۸۰۰ نفر غیر مستقیم 
و نیز فولاد سفید دشت ) چهارمحال و بختیاری( 
- احداث واحد فولاد سازی برای تولید ۸۰۰ هزار 
تن اسلب ) شمش فولادی( با سرمایه گذاری ۱۸۰ 
میلیون دلار، اشتغال ۷۰۰ نفر به شکل مستقیم 
و سه هزار نفر اشتغال غیر مستقیم را فراهم می 
سازد. فولاد استانی قائنات واحد احیای مستقیم 
برای تولید ۸۰۰ هزار تن آهن اسفنجی با سرمایه 
گذاری ۱۱۹ میلیون دلار و اشتغال مستقیم ۳۰۰ 
نفر و اشتغال غیر مستقیم یکهزار نفر پیش بینی 
شده است.هفت طرح فولاد استانی در سال ۱۳۸۵ 
در دولت نهم کلید خورد، اما به دلیل مشکلات 
مالی سالها متوقف ماند، اما در نیمه دوم سال ۹۲ 
با مدیریت دولت یازدهم این طرح ها فعال شد و 
اکنون در سالهای ۹۸ و ۹۹ انتظار می رود کلیه 
این طرح ها که ۸۰۰ هزار تن تا یک میلیون تن 
ظرفیت دارند، در مدار تولید قرار گیرند، اکنون 
شماری از این طرح ها واحد تولید آهن اسفنجی 

خود را در مدار تولید قرار داده اند.

رصد آنلاین قیمت ۲۰۰ قلم 
کالا و خدمات از سوی مردم

یک مقام مسئول در وزارت صنعت، معدن 
کالا  قلم  قیمت ۲۰۰  آنلاین  رصد  از  تجارت  و 
از سوی مردم و مقامات ارشد کشور خبر داد و 
گفت: حریم امن متخلفان و سوءاستفاده کنندگان 

از بازار شکسته شده است.
جمشید گلپور با بیان اینکه سامانه قیمت 
کالا و خدمات، در راستای شفافیت، اطلاع رسانی 
مردم  به  و خدمات  کالا  قیمت  آگاهی بخشی  و 
راه اندازی شده است، گفت: با فعالیت این سامانه، 
در  مردم  عموم  اطلاعاتی  خلاءهای  از  بخشی 
مورد قیمت کالا و خدمات به خصوص در حوزه 
کالاهای ضروری و مهم مرتفع می گردد؛ به نحوی 
که مردم در صورت مشاهده هرگونه تخلف در 
سطح عرضه، می توانند مراتب را از طریق تلفن 
همراه با بهره گیری از اپلیکیشن طراحی شده، به 
صورت آنلاین گزارش کنند.مدیر امور سامانه های 
تنظیم بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: 
به این ترتیب، گزارش های واصله از سوی مردم 
در حوزه قیمت کالاها و خدمات در اسرع وقت 
شاکی  به  نیز  آن  نتایج  و  رسیدگی  اولویت،  با 
مربوطه منعکس می شود.وی با بیان اینکه قیمت 
کالا و خدمات ثبت شده در سامانه قیمت کالاها 
کشوری  صورت  به  حاضر  حال  در  خدمات،  و 
بوده و توسط سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان رصد، پایش و بروزرسانی می شود، 
تصریح کرد: سازمان های صنعت، معدن و تجارت 
و اتاق های اصناف شهرستان های سراسر کشور 
به  رسیدگی  و  پشتیبانی  در  آنلاین  صورت  به 
شکایات واصله از طریق این سامانه انجام وظیفه 
می کنند. گلپور ادامه داد: این سامانه بر محور دو 
را  اطلاع رسانی  کار  خدمات،  و  کالا  قیمت  نوع 
انجام می دهد؛ به نحوی که قیمت های مصوب 
و نیز قیمت های متعارف در آن درج شده و با 
فرد  هر  آن،  در  ثبت شده  قیمت های  به  توجه 
حقیقی یا حقوقی فعال در عرصه فروش کالا، اگر 
فراتر از آن قیمت نسبت به عرضه کالا و خدمات 
اقدام نماید، به موجب قانون تعزیرات حکومتی 
مرتکب تخلف شده و مطابق مقررات قانونی با آن 
رفتار می گردد. وی گفت: درج قیمت کالا و نصب 
نرخ نامه خدمات یکی از وظایف ذاتی و تکلیفی 
واحدهای صنفی و غیرصنفی است، عدم توجه به 
این موضوع به عنوان یک تخلف پایه که مبنای 
تخلفات دیگر نظیر گرانفروشی است، مورد تأکید 
بوده و تمامی واحدهای صنفی و غیرصنفی در 
به نحوی  باشند؛  اهتمام داشته  باید  رعایت آن 
که اهمیت اجرای این وظیفه به حدی است که 
به تمامی سازمان های صنعت، معدن و تجارت 
اصناف شهرستان های  اتاق های  تابعه،  ادارات  و 
اعلام  صنفی  اتحادیه های  و  کشور  سراسر 
به واحدهای صنفی  را  گردید که تذکرات لازم 
و غیرصنفی ارائه دهند و در صورت بی توجهی 
به این تذکرات، با متخلفان مطابق قانون برخورد 
و  وزارت صنعت، معدن  قائم مقام  شود.  مشاور 
قلم  قیمت ۱۰۰  ثبت  کرد:  خاطرنشان  تجارت 
عنوان  به  عمومی  خدمات  قلم   ۱۰۰ و  کالا 
بوده  قیمت  سامانه  طرح  اجرای  مرحله  اولین 
مردم  عموم  دسترس  در  و  شده  عملیاتی  که 
قرار گرفته است، اما در مرحله بعدی قرار است 
اقلام  لیست  به  بیشتری  خدمات  و  کالا  تعداد 
اضافه شود و حتی محدوده قیمت گذاری برخی 
کالا و خدمات در حد شهرستان های هر استان 
مشخص و اعلام گردد، به طوری که مردم هر 
خدمات  و  کالا  از  برخی  قیمت  منطقه  و  شهر 
را در محدوده و منطقه محل زندگی خودشان 
و  نان  نیز،  آن  نمونه  که  باشند  داشته  آگاهی 
خدمات آرایشگری، مکانیکی، آپاراتی، اتوشویی 
و مواردی از این دست است که در آینده نزدیک 

اضافه خواهد شد.

اخبار اخبار

مدیرعامل  و  و شهرسازی  راه  وزیر  معاون 
بازآفرینی شهری گفت: اکنون دو هزار  شرکت 
بودجه  دریافت  انتظار  در  بازآفرینی  پروژه 
در  بازآفرینی  بودجه  نیافتن  اختصاص  است، 
این  در  فاجعه ای  منزله  به   آینده  هفته های 

است.  بخش 
به گزارش وزارت راه و شهرسازی سیدمحمد 
بازآفرینی  بودجه  جذب  برای  اظهارداشت:  پژمان 
باید نخست موافقتنامه ای میان شرکت بازآفرینی 
برای  که  شود  مبادله  بودجه  و  برنامه  سازمان  و 
مبادله این موافقتنامه چند ماه با سازمان برنامه و 

بودجه رایزنی کرده ایم.
وی با بیان اینکه درخواست تخصیص بودجه 
را داده ایم، افزود: ۲ هزار پروژه بازآفرینی در کشور 
ظرف  بودجه  این  اگر  و  داریم  انجام  دست  در 
هفته های آینده تخصیص نیابد فاجعه است. سال 
این  برنامه  سازمان  از  ما  درخواست  نیز  گذشته 

نظر  در  دوساله  را  موافقت نامه  مدت زمان  که  بود 
از  این حجم  بودیم اختصاص  بگیرند؛ زیرا معتقد 

بودجه در طول چند ماه دشوار است که متاسفانه 
این امر محقق نشد.

نهایی  هماهنگی  اینکه  به  اشاره  با  پژمان 
است،  شده  انجام  دستگاه  دو  میان  موافقت نامه 
امضاء  زودی  به  موافقت نامه  کرد،  امیدواری  ابراز 

شود و کل بودجه بازآفرینی تخصیص پیدا کند.
ایران،  شهری  بازآفرینی  شرکت  مدیرعامل 
بازآفرینی تصریح کرد: اگرچه در برخی از استان ها 
استقبال مردم  با  بازآفرینی  ارزان قیمت  تسهیلات 
همراه نشده؛ تقریبا تمام سهمیه تسهیلات یعنی 

۲۰ هزار نفر را به بانک معرفی کرده ایم.
با  همچنان  بازآفرینی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
قوت دنبال می شود، یکی از علل کندی طرح های 
و  برنامه  سازمان  تاخیر  را  کشور  در  بازآفرینی 
تخصیص  و  موافقتنامه  کردن  نهایی  در  بودجه 
نیافتن بودجه بازآفرینی برشمرد و ابراز امیدواری 
بحث  در  که  منابعی  و  جدیت  به  توجه  با  کرد 
نهایی  موافقت نامه سریع تر  دارد،  بازآفرینی وجود 

و اجرایی شود.

معاملات  کسادی  اینکه  بیان  با  مسکن  بازار  کارشناس  یک 
مسکن تا شب عید ادامه خواهد داشت، گفت: رکود فعلی بی سابقه 
شدید  افت  به  توجه  با  نیز   ۱۳۶۵ و   ۱۳۶۴ سال های  در  و  نیست 
اکنون  هم  اما  داشتیم  قیمت  برگشت  درصد   ۴۰ تا   ۳۰ معاملات 
نمی توان انتظار داشت قیمت ها بیش از ۲۰ درصد کاهش پیدا کند؛ 

در حالی که جهش حدود ۲۰۰ درصد بوده است.
حسن محتشم ، اظهار کرد: در سال های ۱۳۶۴ و ۱۳۶۵ همانند 
دوره فعلی با توجه به افت شدید معاملات، برگشت قیمت داشتیم 
که قیمت نسبت به سال قبل از آن ۳۰ تا ۴۰ درصد پایین آمد. اما 
در حال حاضر برگشت قیمت نداریم و قیمت ها حدود ۲۰۰ درصد 
نسبت به ابتدای سال قبل بالا رفته است. خانه ای که در تهران متری 
هشت میلیون تومان معامله می شده الان به متری ۲۴ میلیون تومان 

رسیده است.
از 1۰۰ سال قبل مسکن یک کالای گران بوده است

وی افزود: شرایط بازار مسکن از اقتصاد کلان نشأت می گیرد. 
دولت به سیستم بانکی بدهکار است، کسری بودجه دارد و نتوانسته 
اند.  شده  مواجه  درآمد  کمبود  با  مردم  که  بگیرد  را  تورم  جلوی 
بنابراین چرخه اقتصاد کند شده و از سوی دیگر نقدینگی در سیستم 
تا   ۲۰ می گوید  بروید  بانکی  هر  شما  الان  است.  شده  بلوکه  بانکی 
۲۲ درصد سود می دهم پولت را اینجا بگذار. طرف هم می بیند در 
شرایط کنونی نمی تواند یک فعالیت اقتصادی مناسب داشته باشد 
بانک می  به  را  بیاورد پول  بانکی درآمد به دست  از سود  که بیش 
سپارد و به همین نسبت درآمد خانوارها محدود به ۲۰ تا ۲۲ درصد 
می شود و قدرت خرید در همه زمینه ها از جمله مسکن پایین می 
آید. مضافا اینکه مسکن یک کالای بسیار گران است. از ۱۰۰ سال 
قبل هرکس می خواست خانه بخرد همه چیز را می فروخت تا بتواند 

خانه دار شود.
رکود تا شب عید ادامه دارد

عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران با بیان اینکه 
بازار مسکن حداقل تا شب عید با رکود دست و پنجه نرم می کند، 

فعال می  بازار مسکن مقداری  احتمالا  نیمه دوم زمستان  از  گفت: 
شود و معاملات بالا می رود؛ به شرطی که همین شرایط در اقتصاد 

باشد؛ یعنی قیمت دلار در حدود ۱۱ هزار تومان باقی بماند.
افزایش  معاملات  امسال  ماه  بهمن  نیمه  از  داد:  ادامه  محتشم 
پیدا می کند؛ آن هم به این دلیل که معمولا اقتصاد ایران هر ساله 
به شکل سیستماتیک با تورم مواجه می شود و مردم این موضوع را 
در نظر می گیرند و بعضی افراد هر طور شده یک خانه می خرند که 

از گرانی سال بعد پیشگیری کرده باشند.
وی در تحلیل وضعیت کنونی بازار مسکن شهر تهران گفت: هم 
اکنون تقریبا در شمال شهر معامله ای انجام نمی شود. در مناطق 
یک و سه هم قیمت ها جهش کرده و هم واحدها بزرگ متراژ است 
که با توجه به پایین آمدن توان خرید، معاملات به کف رسیده است. 
اینکه واحدهای کوچک و  اما در مناطق جنوبی و مرکزی به دلیل 
ارزان تر متناسب با توان اقشار متوسط عرضه می شود تقاضا نسبت 

به مناطق یک و سه بیشتر است.
قیمت  که  اکنون  کرد: هم  تصریح  بازار مسکن  کارشناس  این 
مسکن ۲۰۰ درصد بالا رفته شاید تا سه چهار ماه قیمت ها حدود ۲۰ 
درصد پایین بیاید اما قطعا بیش از این مقدار افت نخواهد کرد. الان 
رکود است و در شرایط رکود، فروشندگان نیاز به نقدینگی دارند. به 
همین دلیل قیمت را مقداری پایین می آورند. افت نسبی قیمت تا 
ادامه  ماه  بهمن  نیمه دوم  یعنی  باشد  داشته  ادامه  زمانی که رکود 

پیدا می کند.
طرحهای دولتی آنقدر زمانبر می شود که خاصیت خود 

را از دست می دهد
رییس سابق انجمن انبوه سازان استان تهران درباره تاثیر طرح 
اقدام ملی تولید و عرضه ۴۰۰ هزار واحد مسکونی که از سوی وزارت 
است، گفت: دولت ها طرح هایی که می  ارائه شده  و شهرسازی  راه 
زمان بر می شود که  آنقدر  اجرا  در  ولی  است  ابتدا خوب  در  دهند 
خاصیت خود را از دست می دهد. وزیر راه و شهرسازی گفته می 
خواهم ۴۰۰ هزار واحد مسکونی تا سال ۱۴۰۰ بسازم. الان حدود 

یک سال از این طرح گذشته و هنوز خیلی از قراردادها بین دولت 
و سازندجگان منعقد نشده یا بعضی هم که منعقد شده در شرایط 
تا  آینده هم تمام نمی شود.  تا سال  ابتدایی ساخت و ساز است و 
بخواهد این واحدها وارد بازار شود با کلی تقاضا در بازار مسکن مواجه 
می شویم؛ زیرا به ازای هر ازدواج و طلاق، یک تقاضا در بازار مسکن 
تقاضای  با  متناسب  اند  نتوانسته  هرگز  دولت ها  و  گیرد  می  شکل 
جاری، مسکن تولید کنند. از سوی دیگر کسری سال های اخیر هنوز 

جبران نشده است.
محتشم درباره اوضاع ساخت و ساز در بخش خصوصی نیز گفت: 
املاک تجاری که تقریبا به اشباع رسیده اما هنوز برخی باور مشغول 
به ساخت مال هستند. مال در تمام دنیا از رده خارج شده و فروش 
اینترنتی جایگزین آن شده است. اما در ساخت و ساز مسکونی یک 
افتاده  جریان  به  بزرگ  شهرهای  اطراف  در  انفعالات  و  فعل  سری 
است. در تهران به خاطر سیاست غلط مدیریت شهری در دوره های 
قبل ساخت و ساز به شکل بی ضابطه انجام می شد و تراکم بالا رفته 
ساخت  اجازه  و  گرفته  را  اقدام  این  جلوی  فعلی  شهر  شورای  بود. 
بیش از چهار طبقه نمی دهد که البته اقدام منطقی و درستی است 
اما به هر حال ساخت و ساز محدود شده است. به همین دلیل حجم 
ساخت و ساز به اطراف تهران منتقل شده و شاهد رونق نسبتا خوبی 

در شهرهای اقماری هستیم.

در  کالا  کاهش رسوب  اعلام خبر  با  ایران  فنی گمرک  معاون 
حداقل  به  برای  اجرا  دست  در  اقدامات  درباره  گمرکات،  و  بنادر 

رساندن این رسوبات توضیح داد. 
از ابتدای امسال آمارهایی از سوی مراجع مختلف درباره میزان 
رسوب کالا در بنادر مطرح شد که نهایتا واکنش رئیس جمهوری را 
برانگیخت. در مقطعی از زمان، وزارت راه از رسوب ۱۰۲ هزار کانتینر 
در بنادر کشور خبر داد، خبری که با تکذیب مسئولان گمرک همراه 
شد و آن ها تاکید کردند این رقم واقعی نیست.  نهایتا در اردیبهشت 
هزار   ۸۵ رسوب  کاهش  برای  رسیدگی  دستور  رئیس جمهوری  ماه 
کانتینر کالا در گمرکات کشور را صادر کرد که اجرای آن پس از رو 

به رو شدن با برخی موانع، نهایتا از تیرماه کلید خورد. 
حالا پس از گذشت چهار ماه معاون فنی گمرک ایران از کاهش 
پایان  در  است:  گفته  و  داده  خبر  کشور  گمرکات  در  کالا  رسوب 
مهرماه تعداد کانتینرهای وارداتی موجود در بنادر و گمرکات کشور 
حدود ۸۰ هزار کانتینر بوده است که اگر تعداد باکس کانتینر مدنظر 

باشد، این رقم به زیر ۶۰ هزار کانتینر خواهد رسید.
و  غیرکانتینری  کالاهای  تن  میلیون   ۴ از  بیش  وی  گفته  به 
کشور  بنادر  در   اساسی  کالاهای  تن  میلیون   ۴ حدود  همچنین 

موجود و در حال ترخیص است.  
در  کالا  رسوب  کاهش  دلایل  درباره  ارونقی«  جمال  »مهرداد 
بنادر و گمرکات به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: کارگروهی متشکل 
از نمایندگان سازمان های مرتبط با تجارت خارجی از جمله گمرک 
و  راه  وزارت  کشاورزی،  جهاد  صنعت،  وزارت  مرکزی،  بانک  ایران، 
شهرسازی تشکیل و مصوبات کارگروه کاهش رسوب کالا در بنادر و 

گمرکات به صورت هدفمند اجرا شد. 
وی با اشاره به برخی مصوبات اجرا شده، تصریح کرد: گمرک 
ایران با ترخیص درصدی اقلام واحدهای تولیدی و کالاهای اساسی 
که در صف تامین ارز بانکی بوده و مشکلات دیگری برای ترخیص 

این اقلام وجود داشت نیز موافقت کرد. 
 ارونقی دلیل دیگر کاهش رسوب را تصویب و ابلاغ پیشنهادات 
گمرک ایران در کارگروه ستاد تنظیم بازار و اعمال مصوبات مرجع 
همچنین  داد:  توضیح  دانست.وی  کشور  گمرکات  در  شده  اعلام 
تصویب  با  کشور  بنادر  و  گمرکات  در  شده  انبار  برنج  محموله های 
کارگروه ستاد تنظیم بازار تعیین تکلیف و بخش عمده برنج های دپو 

شده وفق شرایط  مصوبه  ترخیص یا ترانزیت شد.
معاون فنی گمرک ایران تعیین تکلیف محموله های چای سیاه 
دانست  رسوبات  کاهش  در  موثر  نیز  را  کشور  گمرکات  به  وارداتی 
برای  که  ورودی، مشکلاتی  ماخذ جدید حقوق  تصویب  با  افزود:  و 

ترخیص این محموله ها بوجود آمده بود مرتفع شد.
خواهد  کاهش  بازهم  کالاها  رسوب  اینکه  به  اعتقاد  با  ارونقی 
یافت، بیان کرد: کالاهای موضوع بند ۱ مادۀ ۳۸ آیین نامه اجرائی 
توسط کارگروه  آینده  روزهای  واردات در  و  قانون مقررات صادرات 

هماهنگی های تجاری، تعیین تکلیف می شوند.
وی با اشاره به خودروهای دپو شده در گمرکات گفت: احتمال 
دارد خودروهایی که تشریفات گمرکی آن ها قبل از پایان مهلت مقرر 
در مصوبه مربوطه یعنی قبل از ۱۶ تیرماه ۱۳۹۸ تمام شده و گمرک 
این  اما صاحبان  الکترونیکی صادر کرده،  پروانه  این خودروها  برای 
خودروها نتوانسته اند در موعد مقرر نسبت به ترخیص قطعی و خروج 

این خودروها از گمرک اقدام کنند، ترخیص شوند. 
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: همچنین بر اساس تصمیمات 
جدید، محصولات تولید شده از مواد اولیه وارده به مناطق آزاد و ویژۀ 
اقتصادی تعیین تکلیف شده و ثبت سفارش های ریالی صادره برای 
پذیرش  مورد  اصلی  سرزمین  به  آن ها  ورود  جهت  محصولات  این 

قرار می گیرد.
کالاهای  تکلیف درخصوص  تعیین  احتمال  به  اشاره  با  ارونقی 
گروه ۴ گفت: این کالاها دارای ثبت سفارش بدون انتقال ارز در بنادر 
اقتصادی و آزاد تجاری بودند که به دلایل مختلف،  و مناطق ویژۀ 

از اظهار و انجام تشریفات گمرکی این اقلام جلوگیری شده است. 
وی همچنین به تصمیم آغاز ترانزیت از بنادر، گمرکات و مناطق 
تحت  آزاد  مناطق  به  شده  داده  تخصیص  سهمیۀ  درخصوص  ویژه 
عنوان کالاهای مسافری  و ورود آن ها به سرزمین اصلی پس از انجام 

تشریفات مربوطه اشاره کرد.

مدیرعامل  دهقانی-اخبارصنعت-  یوسف 
از  فولاد  زنجیره  در  ارزبری  میزان  گفت:  ایمیدرو 
و  است  تن رسیده  هر  در  به ۷۵ دلار  ۱۰۰ دلار 
را  ارزبری  میزان  این  داخل«  »ساخت  به  توجه 

بیش از این کاهش خواهد داد.
بهره  و  رونمایی  آیین  در  پور  غریب  خداداد 
برداری از »سامانه جامع بومی سازی زنجیره آهن 
کشور  فولاد  زنجیره  مدیران  جمع  در  فولاد«  و 
سخن می گفت، افزود: نیاز حتمی و ضروری کشور 
در شرایط فعلی، توجه به ظرفیت های داخلی با 

محوریت »ساخت داخل« است..
غریب پور با اشاره به استراتژی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مبنی بر ممنوعیت وارد تجهیزات 
در حال حاضر طرح  افزود:  داخل،  مشابه ساخت 
های جامع مس، سرب و روی، آلومینیوم و طلا در 
حال تهیه است و که در این طرح ها، داخلی سازی 

تجهیزات دیده شده است.
در  تن  میلیون   ۳ تا   ۲ سالانه  وی  گفته  به 
زنجیره فولاد رشد داشته ایم و امسال تولید فولاد 

به حدود ۲۸ میلیون تن خواهد رسید.
از  دیگری  بخش  در  صمت  وزیر  معاون 
زنجیره  در  تولید  رشد  به  اشاره  با  سخنانش 
فولاد عنوان کرد: طی شش ماهه نخست امسال، 

صادرات فولاد به شش میلیون تن رسید.

ماهه  افزود: همچنین طی هشت  پور  غریب 
سال ۲۰۱۹، رشد تولید فولاد جهانی ۴.۵ درصد 
این  تولید  رشد  که  است  حالی  در  این  و  بوده 
شش  حدود  مدت،  این  طی  ایران  در  محصول 

درصد بوده است.
ابراز امیدواری کرد: با رونمایی از  غریب پور 
این سامانه و تسری آن به دیگر زنجیره محصولات 
معدنی همچون سیمان، مس، نساجی و... بیش از 

پیش شاهد موفقیت های ملی باشیم.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به احیاء 
اظهار  ایمیدرو  توسط  کشور  فولاد  زنجیره  ستاد 
کرد: این ستاد دوباره فعال خواهد شد که به طور 
مهره  از  یکی  فولاد  تولیدکنندگان  انجمن  حتم 

های کلیدی آن خواهد بود.

مدیره  هیات  رئیس  سبحانی،  بهرام  درادامه 
ثبت  با  افزود:  ایران  فولاد  تولیدکنندگان  انجمن 
سامانه،  این  در  داخل  تولیدکنندگان  اطلاعات 
را  خود  نیازهای  تر  راحت  توانند  می  خریداران 
این،  بر  علاوه  کنند.  تامین  را  آنها  و  شناسایی 
جهت  داخل  تولیدکنندگان  به  فوق  سامانه 
سازی  بومی  قطعات  و  آلات  ماشین  شناسایی 
نشده کمک می کند تا به سرمایه گذاری و بومی 
این  تاکید کرد: در واقع  بپردازند. وی  آنها  سازی 
ارتباط  کننده  و مصرف  تولیدکننده  میان  سامانه 

موثر برقرار می کند.
انجمن  اقدامات  از  دیگر  یکی  سبحانی 
و  سازی  بومی  جهت  در  فولاد  تولیدکنندگان 
حمایت از تولید داخل را تاسیس صندوق پژوهش 
این  کرد:  نشان  خاطر  و  کرد  عنوان  نوآوری  و 
و  تومان  میلیارد  گذاری ۱۰۰  با سرمایه  صندوق 
و  سازی  بومی  جهت  در  فولادی  های  مشارکت 
کمک به استارتاپ ها تشکیل شده است تا از این 
طرق بتوان نواقص و کاستی های قطعات مورد نیاز 
به خودکفایی  و  برطرف کرده  را  در داخل کشور 

برسیم.
جامع  سامانه  اندازی  راه  به  اشاره  با  وی 
از  پیش  گفت:  فولاد  و  آهن  زنجیره  سازی  بومی 
و  فولادسازان  آلات،  ماشین  تولیدکنندگان  این 

به  ای  جزیره  صورت  به  حوزه  این  فعالان  سایر 
می  داخلی  تولیدکنندگان  اطلاعات  آوری  جمع 
پرداختند که با راه اندازی این سامانه به اطلاعات 
یابیم.  می  زمینه دست  این  در  یکپارچه  و  جامع 
همچنین وجود تحریم ها و افزایش نرخ دلار لزوم 
آلات  ماشین  و  قطعات  جامع  اطلاعات  داشتن 
مورد  بیشتر  را  نیاز  مورد  یا  و  شده  سازی  بومی 

توجه قرار می دهد
شرکت  عامل  مدیر  آبادی  نجف  درپایان 
ایریسا، گفت: سیستم جامع و یکپارچه از نیازهای 

ضروری زنجیزه فولاد بود که امروز محقق شد.
از همان  افزود: ساختاز کدینگ  آبادی  نجف 
و  شده  آغاز  مبارکه  فولاد  گیری  شکل  زمان 
تولیدکنندگان  از  عظیمی  اطلاعاتی  بانک  امروزه 
و همچنین سازندگان تجهیزات این زنجیزه داریم.
وی تاکید کرد: این اطلاعات وجود دارد و نیاز 

است که آن ها را تجمیع و به اشتراک بگذاریم.
آموزش  کرد:  نشان  خاطر  آبادی  نجف 
و  داد  خواهیم  انجام  را  لازم  های  پشتیبانی  و 
به صورت ۲۴ساعته خواهد  نیز  پشتیبانی سامانه 

بود.
بومی  جامع  سامانه  مراسم  این  پایان  در 
www.LRM. سازی زنجیره آهن و فولاد به آدرس

steeliran.org رونمایی شد.

معاون وزیر راه و شهرسازی: 

۲ هزار پروژه بازآفرینی معطل بودجه است

یک کارشناس مطرح کرد:

رکود بازار مسکن تا شب عید

معاون فنی گمرک:

رسوب کالا در بنادر و گمرکات، درحال کاهش است

غریب پور در مراسم رونمایی از سامانه جامع بومی سازی زنجیره فولاد خبرداد:

کاهش ارزبری زنجیره فولاد


